

الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي

دورة افتراضية، 24-28 أيار/ مايو 2021



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

6 نيسان/ أبريل

اللجنة الدائمة

للديمقراطية وحقوق الإنسان

مناقشة تحضيرية بشأن القرار التالي: التشريعات في جميع أنحاء العالم لمكافحة الاستغلال الجنسي للأطفال عبر الإنترنت

مذكرة توضيحية

إنّ العالم الرقمي هو عالم يوفر فرصاً ديمقراطية واقتصادية. حيث أنّ استخدام الإنترنت مرحب به في جميع أنحاء العالم، كما أنّ الاتصالات باتت أفضل وأسرع. ومع ذلك، هناك أيضاً جانب سلبي: أصبح أطفالنا أكثر عرضة للخطر لأن الأطراف الخبيثة يمكن أن تصل إليهم بسهولة.

في أيلول/ سبتمبر 2019، اعتمدت لجنة الأمم المتحدة لحقوق الطفل مبادئ توجيهية جديدة¹ بشأن مكافحة الاستغلال الجنسي للأطفال وبيع الأطفال في العصر الرقمي. وخلصت اللجنة إلى أنه على الرغم من إحراز بعض التقدم، لا تزال هناك ثغرات قانونية على المستوى الوطني يجب سدها لتكون أكثر فعالية في مكافحة الاعتداء والاستغلال الجنسيين عبر الإنترنت.

¹ انظر في:

www.ohchr.org/EN/NewsEvents/Pages/DisplayNews.aspx?NewsID=25058



نظراً لأن الإنترنت لا يعرف حدوداً، وأن الجناة يبحثون باستمرار عن بيئات تتوفر فيها أفضل الفرص، فإن التعاون الدولي في هذا المجال أمراً لا غنى عنه. إن ظهور الإنترنت والافتقار إلى التشريعات المناسبة يترك أطفالنا بدون حماية.

أدت جائحة كوفيد-19 إلى زيادة تفاقم المخاطر التي يتعرض لها الأطفال عبر الإنترنت، بسبب تزايد العزلة الاجتماعية والهشاشة الاقتصادية.

يمكن أن تركز اللجنة في قرارها على الكيفية التي يمكن بها للبرلمانات تعزيز سنّ التشريعات (وطنية) مناسبة لحماية الأطفال من الاعتداء الجنسي عبر الإنترنت، ويمكنها تبادل الآراء حول أفضل الممارسات المتعلقة بكيفية تحسين إنفاذ القانون واستخدام التكنولوجيا/ البيانات الضخمة لتحديد مرتكبي الاستغلال الجنسي للأطفال.

تتيح المناقشة التحضيرية فرصة لجميع الأعضاء للإعراب عن آرائهم بشأن القضايا التي ينبغي إدراجها في القرار. بالإضافة إلى ذلك، يمكن للأعضاء تقديم مداخلات خطية بشأن القرار لغاية 14 حزيران/ يونيو 2021.

ستساعد مساهمات الأعضاء المقررين المشاركين في صياغة القرار، والذي ستبحثه الجمعية العامة الـ 143 للاتحاد البرلماني الدولي في تشرين الثاني/ نوفمبر 2021.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

142nd IPU ASSEMBLY

Virtual session, 24-28 May 2021

Standing Committee on
Democracy and Human Rights

6 April 2021

Preparatory debate on the next resolution: *Legislation worldwide to combat online sexual child exploitation*

Concept note

The digital world is a world that offers democratic and economic opportunities. The use of the internet is welcomed worldwide and connections are getting better and faster. However, there is also a downside: our children are becoming more vulnerable because malicious parties can easily reach them.

In September 2019, the UN Committee on the Rights of the Child adopted new guidelines¹ on combating child sexual exploitation and the sale of children in the digital age. The Committee concluded that despite some progress there were still legal gaps at the national level that needed to be overcome to be more efficient at combatting online sexual abuse and exploitation.

Given that the internet knows no boundaries and that the perpetrators continuously search for environments where they have the best opportunities, international cooperation in this area is indispensable. The rise of the internet and the lack of proper legislation leaves our children unprotected.

The COVID-19 pandemic has further amplified the online risks to children, due to increases in social isolation and economic precarity.

In its resolution, the Committee could focus on how parliaments can foster appropriate (national) legislation to protect children against online sexual abuse and can exchange views on best practices on how to improve law enforcement and the use of technology/big data to identify perpetrators of child sexual exploitation.

The preparatory debate provides an opportunity for all Members to express their opinion on the issues to be included in the resolution. In addition, Members can submit written input to the resolution up to 14 June 2021.

Members' contributions will assist the co-Rapporteurs in drafting the resolution, which will be examined at the 143rd IPU Assembly in November 2021.

¹ See in: www.ohchr.org/EN/NewsEvents/Pages/DisplayNews.aspx?NewsID=25058.